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declaratiei date în fata Comisiei de partid la 

data de 13 martie 1968 de către tovarăşul Miron 

Const antinescu 

Tov.Gh.Stolc81 

( 

Avem sarcina din partea Prezldiului Permanent al ce al 

POR să discutăm cu o serie de tovarăşi pentru a elucida o serie 

de lucruri in legătură cu Pătrăşcanu, Ana, Luca, Teoharl. Refe­

ritor la aceasta ce ne poţi spune? 

Tov.M. ConstantlnesCUI 

Imi reamintesc de un episod din timpul procesului lui 

Pătrăşcsnu. Intr-una din zile aflindu-mă în cabinetul lui Gheor~ 

Dej, a intrat Vlad, şeful de cabinet şi a spus că afară este tov. 

Voitlnovlci care are ceva extrem de urgent de comunicat şi roagă 

să fie primit peste rind. Faţă de această situaţie Gheorghiu Dej 

a acceptat şi Voitinovici a intrat în cabinet (cabinetul era la 

Consiliu1 de Miniştri), aflindu-mă acolo am auzit toată convor­

birea. De fapt, Voitlnovici poate relata. El a venit cu următoarea 

chestiune. SpuneaI Jm fost rugat de acuzat - Lucreţiu Pătrăşcanu -

să transmit tovarăşului Gheorghiu Dej ••• Pătrăşcanu , într-o pauză 

a procesului, l-a rugat pe Voitinovici să vină la Gheorghiu Daj 

să-i comunice că intrucit el se consideră nevinovat, face p~opu­

ner ea să fie lăsat i n viaţă, să i se dea o locuinţă, la Snagov sau 

i n altă parte cu domiciliu obligatoriu şi dacă se doreşte să se 

ocupe de literatură, filozofie, angajîndu-se să nu facă politică. 

Acest lucru s-a intîmplat in timpul procesului lui. Cred că 

Voitinovicl a relatat co~ect ceea ce a spus păt~ăşcanu. S1 eu cred 

că aşa a fost , deoarece era foarte emoţionat. El a venit cu ini­

ma in dinţi şi a făcut acest lucru, de oarece propunerea respec­

tivă avea şi consecinţe. 

Gheorghiu Dej a răspuns acestei propuneri pe loc, fără 

să o supună vreunui organ de parti d ; mie nici nu mi-a cerut pAre­

rea , cu toate că eram de faţă . Era o chestiune prea înaltă de a 
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cere părerea şi a răspuns imediat negat iv , c u toate că e ram de 

raţă ( eu pe atunci eram secretar al Comi tetului Central) . 

Voi t i novlcl , după ce a primit acest răspuns negativ , 

bineinţeles însoţit răspunsul de calificările dur e l a a~eaa lui 

Pătrăşcanu - că e ste legat de spi onajul engle z , trădător şi cite 

altele - s -a ridi cat şi apli cat . 

După ac eea , e u mi - am permi s să-i spun că această chestiu­

ne merită atenţie (bineînţeles i-am spus - o cu multă timiditate ) 

şi mai ales: "De c e să-ţi păte zi mîinile cu sînge ?" e s te un c omu­

nist, are unele merite, l a care el i mi spune: " Lasă că tu nu cu­

noşti toate l ucrur i le". Atunci eu i-am r eamintit de un e piSOd 

petrecut anterior. Fusese călătoria mea la Moscova, care nu avea 

nimic comun cu acest lucru, însă Gheorghiu De j mi-a dat o mapă 

s-o predau C.C. al P.C.U.S. iar la î ntoarcere s-o iau inapOi. 

Această mapă eu am predat-o lui Molocicov care era şef de sector 

şi avea şi funcţie de partid. La început nu a vrut să primească 

şi i-am spus că este de la Gheorghiu Dej şi că ar vrea să cunoas­

că părerea tovarăşilor sovietici. După două săptămîni, cînd eu am 

plecat spre patrie, pe aeroport, fiind de faţă şi Zorin. el mi-a 

predat îndărăt mapa sub o formă mai discretă şi mi-a spus, ca şi 

aJm n-ar fi stat de vorbă cu mine '~u putem aă vă dăm in această 

privinţă nici o părere ••• " 

Tov. Gh.Stoica. 

Cînd s-a î ntîmplat asta? 

Tov.M.Conatantinescu: 

Era prin primăvara lui 1954, după moartea lui Stalin şi 

cîteva luni după înlocuirea lui Beria. 

Să revin la discuţie. După epizotul cu VOitinovici, îi 

spun lui Gheorghiu Dej: ştii ce au s pus sovieticii. El a fost su­

părat pe mine că nu am venit cu o părere de la sovietici, cu toate 

că eu obţ1nusem rezultate satisfăcătoare i n probl emele in care 

plecasem. Această chestiune, repet, că nu am adus avizul sovieti­

cilor, a contat mai mult ca celelalte probleme la un loc . Aceea 

îl interesa pe el. 
După cum ştiţ i, procesele ace s tea erau ascultate la Con­

siliul de Miniştri, adică Gheorghiu Dej avea o instalaţie pe 

masa lui prin care a sculta toată deSfăşurarea lucrărilor. Acelaşi 

lucru avea şi Chi şinevschi, care avea cabinetul alături. Aceasta 

o ştiu precis pentru că af1îndu-m~ l a Chi şlnevschi am a scult at şi 

eu cum s e de sfăşura pr ocesul . 
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Tot atunci cînd e~am eu la Chlşinevschi a venit şi LUiba , 

dar a plecat imediat; pe urmă a venit Pirvulescu care a stat şi 

a asc ultat şi el - nu reţin cuvintele exprimate de el - dar atitu­

d inea lui a fost de regret faţă de c eea ce s e petrece . Am simţit 

o atitudine, o frămîntare faţă de această chestiune. De altfel , 

Pîrvules cu şi Groza au fost cei care au ridicat problema abuzuri­

lor săvîrşite de securitate , într-o şedinţă care a avut loc la 

Consiliul de Miniştri şi cred că e ste bine să vi-o relatez deoa­

rece este un moment i nteresant . Nu-l tratez acum, dar dacă inte­

resează îl voi spune . 

Am plecat de la Chişinevschi împreună cu Pîrvu l escu şi 

am intrat la Gheorghiu Dej care era singur şi asculta desfăşura­

rea procesului. Pîrvulescu l-a spus ceva - nu-mi amintesc cuvinte­

le - dat tot în sensul acesta de îndoială , exprimate într-o formă 

voalat! . Cam în acelaşi s ens am s pus şi eu ceva . Gheor ghiu Dej nu 

a spus nimic însă s-a s culat de la masă, a înconj urat-o, a venit 

la mine şi mi-a pus mîna în păr zgîltîindu-mă în semn de mîngîiere 

dar a f ost destul de tare şi a spus: "Nu se poate. Voi nu cunoaş­

teţi toate aspectele acestei chestiuni şi ce trebuie să se facă. 

se face ••• " Nu am înţeles prea multe, dar în orice caz, după 

această chestiune, i ntre noi a intervenit o răcire, adică am sim­

ţit din partea lui o răceală , unde pînă în 1954 eram foarte apro­

piat de el, considerat ca unul .din cei mai apropiaţi - să nu f ie 

înţeles răsfăţat - ci apropiat. După aceea a urmat răceala care , 

a-a accentuat în anii următori pînă s-a ajuns la cele cunoscute. 

Tov.Gh.Stoical 

Problema e că Ghaorghiu Dej vă spunea mereu că voi nu cu­

noaşteţi toate aspectele. Eu t e-aş ruga să spui , pentru că amîndoi 

eraţi membri ai Biroului POlitic, iar ca secretar al Comitetului 

Central aveai un cuvînt greu, chestiunile acestea au fost discu­

tate î n Biroul Politic. a fost o hotărîre. 

Tov.M.Constantlne s cu: 

Dacă discutăm pe planul abstracţiunilor, da. Dacă discu­

tăm pe planul r ealităţilor, atunci, în perioada de după 1952 s-a 

accentuat foarte mult tendinţa de a lua hotărîri unilat erale 

din partea lui Ghe orghi u Dej, hotărîri care au luat şi forme nepo­

trivite di n ca în ce mai mult . In acest interval 5-au produs două 

momente faţă de care tovarăşii din Biroului PolitiC au reacţionat . 

. /. 



P~1mul moment a fo~c acela la car e m-am referit, adlc â 

in var a lui 1952 pr in i ul i e sau august cind Groza a cerut o şe­

d inţă a conduceri i de guvern . Era după ce f us e se înlătura ţi Ana 

şi Luca . di n conduc er e , insu Ana mai era Vicepreşedinte a Consi­

l iul ui de Miniştri pentru că ea, după c e a f ost scoasă din con­

d ucer ea part idului a mai rămas un t i mp de cîteva l uni in funcţia 

de vicepreşedinte a Consiliul ui de Mini ştri . La această şedinţă, 

de care vreau să vor be sc , a a s i stat şi ea . După cum spuneam , şe­

dinţa a fost cerut ă de Gr oza , c ar e a venit c u nişte dosare şi a 

ridica t o serie întreagă de che s tiuni , pe care de f apt i le-a spus 

prietenii lui din ~dealt de la Deva, mai ales ţărani, privind 

toate abuzurile securităţii i n perioada 1952 săvîrşite mai ale s 

faţă de ţărănime şi î n mai mic ă măsură faţă de intelectuali . 

Tova~ăşul Pirvule s cu l -a susţinut pe Groza, spunînd cîteva cuvinte 

pe care nu le ~eţln , dar în sensul c ă nu este de demnitatea unei 

instituţii cond use de comunişti să facă asemenea abuzuri. Deci 

această problemă a fost susţinută de Groza şi Pîrvulescu; Chişt­

nevschi şi cu mine nu ne-am manifestat i ar Ana a tăcut complet. 

In polemic ă cu Groza şi Pîrvulescu a u intrat Gheor ghiu Dej şi cu 

Drăghici care erau acolo şi s-au ridicat împotriva oricăror încer­

cări de a combate abuzurile securităţii . In încheiere Gheorghiu 

Dej a imputat l ui Groza c ă dînsul se lasă influenţat de cercuri 

ale moş1erimii şi burgheziei din Ardeal şi că el este purt ăt orul 

de cuvînt î n conducerea de stat a acestora - de aceea a venit cu 

dosarele acestea. Aprecierea făcută nu a fost convingătoare deoa­

rece faptele erau fapte petrecute şi COnsemnate. La Sfîrşit, după 

ce a vorbit Gheorghlu Dej, Groza a luat-o pe calea glumelor pentru 

a nu se termina într-o atmosferă greal Gheorghiu Dej a răspuns în 

glumă după aceea şi şedinţa s-a terminat într-o atmosferă mai cal­

d ă. Nu a f ost propriu-zis un conflict grav. 

Un al doilea moment pe care nu-l pot data , dar în orice 

caz a f os t î n 1952, cred î n iarna 1952/1953 şi a avut loc la 

ştrandul partidUlui de la Floreasca unde mergeam une ori seara şi 

jucam Wopice. In anturaj erau: Gheorghlu Dej, poat e Chişinevschi, 

poate încă altcineva şi cu mine. După cum spuneam, jucam popice 

şi di scutam de una , de alta. Cu acea stă ocazie, am ridicat în 

cadrul mai intim, mai amical următ oarea prOblemă : că din momentul 

c î nd au fo s t înlăturaţi din conducere Ana, Luca şi Teohari, la 

Ghe or ghlu Dej s-a văzut imediat următoarea trăsătură de persona­

litate: ca omul care s- a eliber a t de o corvoadă sau de o barie~ă 

car e stătea în faţa lui şi cr ede că poa te să facă cam or ice • 

. / . 



Eu fusesem foarte mihnit de o chestiune de care cred cl 

vă aduceţi aminte : era de 7 Noiembrie c i nd a trebuit să vorbesc 

la Ateneu şi el (Gheorghiu Dej) a venit beat turt ă şi a ţinut sala 

'cam trei sferturi de or ă într-o atmosferă penibilă. El a fost 

pină la ora 17 , 00 la o masă şi s - a îmbătat bine . Cînd a aj uns 

acasă , Lica mi-a dat un telefon : "ce fac em cu tata că este bolnav" 

Noi imediat ne- am dus acasă la Gheorghiu Dej - stătea pe Klsele!, 

unde stă astăzi tov . Borilă. Cind ne-am dus noi se făcuse de j a 

17 , 30; am incercat să-I trezim, să-I inviorăm şi cu chiu cu vai 

r euşim să-I ducem pentru că aşteptau o mie de oameni cu amba sadori 

şi alte personalităţi.Am a j uns la Ateneu pe la 17 ,40 cînd am in­

trat cu el î n sală a început să se agaţe de lume şi să producă 

ila~itate .•• 
In general viaţa lui nocturnă era de zagreabilă , nu o pute~ 

suporta. In f iecare seară ne lua la ştrandul Flor easca, la r estau­

~nt şipină dimineaţa o ducea în băutură şi mîncarea; nu mai 

aveam timp de altceva. Dimineaţa trebuia să mergi la treabă să te 

a puci de lucru . Eram s~părat de faptul acesta că în f iecare noap­

te era aceeaşi poveste. 

Tov.V.Patilineţ : 

Aceste lucturi se cunosc , să le lăsăm . De fapt a făc ut 

po~cării mai multe. 

Tov. M.Cons t antinescul 

La intîlniri, la petreceri, i-am spus, î ntr-un mod amical, 

ca de la om la om: "Ei bine , ce faci nu o să meargă departe". A 

luat o poziţie de regret, dar nu a fost urmat de o s chimbare. 

Cu aceasta am î ncheiat prOblema Pâtrăşcanu. 

Tov. Gh .Stoica: 

O hotărîre a Biroului Politic a fost? 

Tov.M.Constantinescu: 

De o hotărîre a Biroului Politic eu personal nu îmi amin­

tesc . dar, aşa cum am scri s în nota adresată tovarăşului Nico lae 

Ceauşescu , in cabinetul lui Gheorghiu Dej , care era l a Consiliul 

de Mini şt~i, a fost o discuţie la ca~e au pe~ ticipat 5- 6 sau 8 

membri ai Biroului Poli tic şi în care s- a pus pr oblema de către 

Gheo~ghiu Dej a pedepsirii lui păbbăşcanu , făr ă să se speci f ice 

ce anume pedeapsă să primească . Imediat după el auluat cuvîntul 

doi tova~ăşi - ca re cred că e~au pregătiţi - şi aceasta a f ost 

şedinţa în ca~e a-a hotă~ît cu Pătrâşcanu, dar că s-a făcut un 

proces verbal , nu pot să spus . Această şedinţă era prezidată de 
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Gheor ghiu De j şi erau prezen ţi din cît î mi amintesc Ghe or ghe 
Apostol , COn stanti n Pirvulescu , Alexan~u Dr ăghlci , Iosi f Chlşl­

ne vsc hi. Cei care l-au s pri j init pe Gheorghiu Dej au fost Drăgb1cl 

şi Ghe or ghe Apos t o l; ceilal ţi au tăcut . O hot~ire consemnată 

nu a ex i s t at; aşa erau maniere le de atunc i - la mod monologul _. 
De f apt , t oate a cestea eu le- am scris într-o notă . 

Incă odată subliniez că acolo , la acea şedinţă , nu a- a 
hotărît sub nici o formă ce sanc ţ iune să 1 s e dea lui Pătrăşcanu , 

adică condamnarea la moarte . 

Se cunoaşte că şedinţele de Birou POlitic , cam de prin 

1952 au început să devină ni şte monoloage , la car e noi mai l nter­
veneam din cînd în cînd . Abia în 1954 inte r vine un moment, fără 
importanţă , dar totuşi bun de consemnat : Intr-o şedinţă , Pirvules­
cu a vr ut să spună o părere a lui , dar nu a apucat bine să termine 
- folosind un cuvînt impropriu - a fost intrerupt brusc de Gheor­
ghi u De j care a î nceput să-I combată pe Pirvulescu. După un ceas, 
un ceas şi jumătate de monolog , Pîrvulescu supărat , s-a ridicat 
şi a început să vorbească de acest monologat din c~ Biroului 
Poli t i c , că de ce nu se organizează şedinţele aşa cum 
că sîntem convocaţi şi nici nu ştim pentru ce; se pun 
de zi pr obleme impr ovi zate şi tovarăşul Gheor ghiu Dej 

t r ebuie, 
la or di nea 

vorbeşte 

mult , ne întrerupe din discuţii. A dat exemplu că atunci cî nd era 
în munca de conducere în perioada din i legali tate şedinţele se 
făceau altfel . Faţă de această situaţie , Gheorghiu Dej i-a răspuns 
foarte dur . Acest moment este bine să fie cunoscut . De a semenea, 
din 1952 a î nc eput să se observe luarea unor hotărîri unilaterala 
Nu îmi ami ntesc să se fi făcut vr eun document de par t i d chi bzuit, 
citit împreună , pentru că în memor ia mea ar fi rămas şi acest 
lucru . 

Pree iB pot să afirm c ă material nu s- au studiat. Eu nu 
am văzut vreun dosar decît atunci cînd mi s- a dat la plecarea mea 
spre Mosc ova şi pe care l-am răsfoit acolo . 

In legătură cu Ana Pauker , situa ţ ia a fost în f elul urmă­
tor . Nu mă ref er la eliminarea ei din Biroul Politi c pentru că 
sint probleme politice. In vara lui 1952 pină i n toamnă a conti­
nuat să fie vicepreşedintă a Consiliului de Miniştri, cam pînă 
prin noiembrie 1952 . In acest interval a fost un moment car e poate 
să intereseze. Mă aflam la tov . Pîrvulescu cu o lucrare , t imp în 
care o COnvocase şi pe Ana şi căreia i - a cerut să facă o declara­
ţ ie sau un memoriu - nu am înţeles exact ce să facă - in care să 

./ . 
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arate mai amplu metodele de lucru , a le găturilor el şi in general 

despre situaţia ei , despre relaţiile ei . Ea a răspuns la această 

cerere că DU a re ce spune faţă de ceea ce a dat mai inainte; o să 

se gindească , dar nu c rede că are ce spune, şi cu asta a plecat • 

După plecare , am rămas cu Pîrvu lescu şi acesta îmi spune : 

'~i tet Gheorghlu Dej mă cheamă şi mă presează să obţin d e la Ana 

o relatare mai amplă , dar asta nu vrea să dealt . Mai tirziu , pro­

babil în iarna lui 1952 spre 1953 a fost scoasă di n funcţia de 

Vicepreşedinte a Consiliului de Miniştri. Pentru asta cred că a 

fost o hotărîre pentr u că s e pare că şi ea spusese că c ondiţiile 

nu-i permit să lucreze normal: era criticată , nu mai avea autori­

tate , oamenii nu-i mai executau ordinele care le dădea . 

De asemenea după vreo cîteva luni în 1953 , vara, cînd ne 

af lam la Olăneşt i , e~a şi V~enche şi Gheo~ghiu Dej am aflat că 

Ana a fost arestată . La Bucureşt i nu f usese nici o discuţie in le­

gătură cu ~restarea ei ci numai hot ărîrea de scoatere din muncă . 

Atunci eu am spus : cum se poate aşa ceva, c ă o arestare cere o ho­

tărîre, deoaroce priveşte un om care a luptat, vechi în mişcarea 

muncitorească . La această discuţie în care am făcut eu afirmaţia 

re spectivă a asi s tat şi Chişinevschi . Imi amintesc că imedia t după 

aceea s- a pus în circula ţ ie o hîrtie, fără a se convoca o şedinţă , 

în legătură cu legalizarea unui f apt care fusese deja comis în 

care se arăta că ea a fost arestată . 

Că a fost arestată am aflat de la cineva de la ministerul 

de i nterne , probabil că îl cunosc din puşcărie. Acesta a scăpat 

un cuvî nt faţă de mine care mi- a spus următoarea chestiunez ncu 

Ana, î n celula în ca~e a fost băgată a fost int~odusă o agenti , o 

femeie car e a fost prostituată It şi care devenise agenta securită­

ţii , cu misiunea de a ee folosi de anumite momente eventuale de 

depresiune pSihică şi cu această informa ţie mergea direct la 

Gheorghiu Dej. Cine mi-a spus, nu aş putea spune . Nu este exclus 

să fi spus Pantiuşa pent~u că odată venind de la Kiselef şi neavin 

ma şină m-a rugat să-l iau eu că stăteam î n acelaşi cartier. Toate 

acestea mi le-a spus în maşină dar,după un moment , parcă s- ar fi 

scuturat de ceva şi a cerut să f ie dat jos i mediat . Cît a durat 

această detenţie? In mod s i gur aceasta a durat i n j ur a 8- 12 luni. 

P~obabi l din p~imăva~a lui 1953 pînă î n toamna aceluiaşi an sau 

chia~ pînă în ia~nă. Pot să p~ecizez că înt~e timp a mu~it Stalin . 

Tin minte că er am la Moscova impreună cu Molotov t Malencov şi 

Gheo~ghiu Dej i-a prezentat lui Molotov faptele di n plena~ă ca~e 

./. 
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se pregătea cu mult i nainte de a fi excluşi Ana şi Luca in care 

a precierea a fost • •. (se dă un termen in ruseşte pentru Ana el 

trebuie scoa să din c onducere ) . De vreo două or i Molotov l-a spus 

că " totuşi este femeie " (acesta este sensul cuvîntului spus in 

ruseşte ' . După moartea lui Stalin, imediat , MOlotov a inceput să 

intervină pentru scoa terea l ui Ana din închi soare şi aceasta a 

f ost , categoric de vreo 3 ori . Faptul că a fost scoasă Se datoreş­

te presiunii lui Molotov a supra lui Gheorghiu Dej. Odată i - a spus 

în faţa noa stră , a doua oară i - a spus la telefon şi încă odat ă 

i -a spus iar i n faţa noastră . In iarna următoare , deci 1953/1954 , 

cam la 8- 9 luni după moartea lui Stalin a f ost eliberată . Unde a 

fost închisă , asta nu o mai ştiu . 

Tov. GIt . Stoica : 

Cam ce acuzaţii i se aducea? 

Tov . M.Constantinescu : 

Gheo~ghiu Dej a a vut o d iscuţie cu mine în ca~e eu am spus 

atunci la Olăne şti: "Bine, da~ s-a dovedit c ă este agentă a i mpe­

rialismului?" . Gheor ghiu Dej îmi spunea că există o legătură sus­

pectă prin ace ea a sor ei lui Marcel, di n fami l ia Pauker şi care 

era î n gospOdăria ei. Spunea că aceasta ar avea legături cu agen­

ţi străini. Eu l - am întrebat dacă acest lucru este adevărat, dacă 

s - a dovedit şi el mi- a spus că "Indiferent dacă acest lucru este 

sau nu adevărat , crimele lui Ana faţă de part i d şi stat sînt aşa 

de mari incît t rebuie să fie arestată". Aceasta era î n 1953. 

Aş v~ea să vă mai redau un moment de la OIăneşti. S-a 

organizat o excursie de la Govora la Călimăneşti , la care parti­

c ipa: Gheor ghiu Dej, Vrenche. so ţia lui, eu , poate şi Chi şinevschi 

da~ nu- mi ami ntesc . Cînd am ajuns la Călimăneşti ne-am oprit în 

faţa sanatoriului şi s-a adunat l ume multă . Din mulţime a venit 

spre Gheor ghiu Dej un munci tor în vîrstă care l : a întrebat: "Mă 

mai cunoşti?" la car e Gheorghi u Dej a răspuns : "Nu". Muncitorul, 

ca să-i r eamintească a spus : "Nu- ţi aduci aminte ci nd aţ i venit 

voi cu armata să trage ţi în noi cînd eram î n grevă ? " Gheorghiu 

De j i-a spus : "Ce să-i faci, aşa era pe vr emur i le acelea - ne 

punea burghe zia şi t r ebuia să fac i". Atît a fost şi după aceea 

am plecat de acolo . In fond ce era? Ace la se refe r ea la perioada 

d i nainte de război cînd Ghe or ghiu Dej îşi făcea s tagi ul mili tar . 



Eu am înţeles şi aceasta este o deducţie a mea că atunc i cind 
Gheorghiu Dej îşi satisfăcea s tagiul militar , unitatea din care 
făcea parte a fost trimisă să reprima greva de la Adjud . Pe atunci 
el er a cu gradul de s ergent i n armată . Cine a fost munci t orul 
acela nu ştiu nici i n ziua de astăzi . Impresia mea a fost că el 
era recunoscut de acest munc i tor ,dar mai mult chiar Gheorghlu Dej 

la recunoscut pe el precum şi gindul că el poate să-i pună o 

întrebare şi ce răspuns să-i dea deoarece , in momentul cî nd acela 
tn 

l-a pus î ntrebarea aşa de spontan ,l eşa de prompt a venit şi răs-

punsul, fără nici un semn de şovăială , pr obabi l că el a reflectat 
dinainte . 

Tov . Gh . Stoica : 
Hoi mulţumim t ovar ăşului Miron Constantine scu pentru fap­

tul că ne-a dat info~maţii p~e ţi oase din pe~ioada cînd e~a secre­
ta~ al CC al PCR şi mai ales î n legătură cu Ana Pauker . 

Tov.M.Constantinescu: 
Referitor la di scuţ ii le din 1957-1958 aş vrea să mai adaug 

f aptul că nu este ~eal că au fo st numai doi oameni în chestiunea 
acea s ta - că s -au ~idicat să facă c~itică poziţiei lui Gheorghiu 
De j - ci au fost vreo 6-7 membri a i Biroului Politic printre care 
un ~ ol impor tant l-au avu t tovarăş ii BOdnăraş , Moghioroş i î n par­
te Pîrvulescu, da~ a făcut un vi~aj în timpUl di scuţii lor şi după 

aceea ne-a lăsat încurcaţ i. Aceasta însă este o altă p~oblemă. 
In discu ţii le de atunci i s -a spus lui Gheorghiu Dej şi 

chestiunea cu Ana. I s-a pus î n faţă toată lista pe care o cunoş­
team noi în legătură cu abuzu~ile făcute, dar separat, fără a 
discuta în prealabil unul cu altul: eu ce am cunoscut, BOdnăraş 
la fe l, Fazeka ş , Moghioroş, Borilă însă l-a susţinut din primul 
moment peGheorghiu De j . Dar ca să spun in ordine alfabetică ar 
f i cam aşa: BOdnăra ş , Chi şinevschi, M. Constantinescu, MOghioroş, 
Pîrvule scu şi Nicolae Ceauşe scu. I n general atunci s-a discutat 
că nu s - au respect a t normele de partid. I n ceea ce priveşte pe 
Ana, du pă ce a fost scoasă din închi soar e , mai tîrziu, la o şe­
dinţă a Biroului POlitic,cineva a pus intrebarea dacă nu 1 se 
rid ic ă carnetul de membru de partid - nu mai ştiu cine a întrebat­
dar Gheorghiu Dej a spus să nu i se ridi ce carne t ul. 
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declar at i ei dat e în faţa Comisiei de partid la 

data de l } martia 1968 de către tova răşul Miron 
Constantines cu 

Tov. Gh . Stoioa I 

10 

Avem saroina din partea Prezldiului Permanent al C.C. al 

P .C.R. să discutăm ou o serie de tovarăşi pentru a elucida o ae­

rie de lucruri în legătură cu Pătrăşcanu, Ana , Luoa , Teohari . Re­

ferit or l a aceasta oe ne poţi spune? 

Tov . Miron Const antinescq , 

I mi reamintesc de un episod din timpul prooesului lui 

Pătrăş oanu . Intr-una din zile a1'lîndu-mă în cabinetul lui Gheor­

ghiu- Dej , a intrat Vlad, şeful de oabinet şi a spus că afară est. 

tov . Voitinovici oare are oeVa extrem de urgent de comunicat şi 

roagă să fie primit peste rînd . Faţă de această situaţie , GheorSbiU 

De j a acceptat şi Voitinovioi a intrat în cabinet ( cabinetul era 

la Consiliul de Miniştri ), aflîndu-mă acolo am auzit toată convor­

birea . De fapt , Voitinovici poate relata. El a venit cu următoarea 

chestiune . Spunea I Am f ost rugat de acuzat - Lucreţiu Pătrăşoanu­

să transmit tovarăşului Gheorghiu- Dej •••• Pătrăşcanu, într-o 

pauză a prooesului, l - a rugat pe Voitinovici să vină l a Gheorghiu 

Dej să-i comunice că î ntrucit el se consideră nevinovat , fac& pro­

punerea să fie lăsat în viaţă , să i se dea o loouinţă , la Snagov 

sau in altă parte cu domiciliu obligatoriu şi daoă se doreşte , să 

se ocupe de literatură , f ilozofie , angajindu- se să nu facă politi­

că . Acest l ucru S-a î ntimpl at in timpul prooesului lui . Ored că 

Voitinovici a relat at ooreot oeaa ce a spus Pătrăş oanu . Si eu cred 

c ă aşa a fost , deoareoe era foerte emoţionat . El a venit cu inima 

in dinţi şi a făout aoest luoru, deoareoe propunerea respectivă 

avea ş i c onsec inţe . 

GheDrghiu- Dej o r J spuns acest ei propuneri pe 100 , fără 

. / .. 
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o supună vreunui organ de partidl mie nici nu mi- a cerut pl!.­
inaltI!. de rerea t 

a cere 
faţă ( 

cu toate că eram de faţă . Era o chestiune prea 
părerea şi a răspuns i mediat negat iv, cu toate c eram de 
eu pe at unci eram seoretar al Comitetului Central). 

Voitlnovicl , după oe a primit acest răspuns negativ, 
bineinţeles insoţit răspunsul de ce l1f icările' dure l a adresa l Ui 
Pătrăş canu - că este l egat de spionajul englez , trădător ş i cit. 
altele - s-a ridicat şi a pl ecat . 

După a ceea , eu mi- am permis să-i spun că acea stă ches­
tiune merită atenţie ( bineinţ eles i-am spus-o cu multă timid1-
t ate ) ş i ma i ales ," De ce să-ţ1 pătezi miinile cu singe ? "Eate 
un oomunist , are unele merite, l a oare el îmi spune ." Lasă că 
tu nu ounoşti toate lucrurile" . Atunc i eu i-am reamintit de un 
episod petrecut anterior . Fuses e călătoria mea la Moscova , care 
nu avea nimio comun cu acest lucru, însă Gheorghiu-Dej mi- a dat 
o mapă s-a predau C.O. al P . C. U. 5 ., iar la intoarcere &-0 iau 
înapoi . Această mapă eu am predat-o lui Molocicov care era şef 
de sector ş1 avea şi funcţ1e de partid. La inceput nu a vrut să 
primească şi i - am spus c ă este de la Gheorghiu-Dej ş i c~ ar vrea 
să cunoa soă părerea tovarăşilor sovietici. După două săptămîni, 

cind eu am pl ecat spre patr1e , pe aeroport, f1ind de faţă şi zo­
rin, el mi- a predat indărăt mapa sub o formă mai discretă şi mi-a 
spus , ca şi cum n- ar f1 stat de vorbă ou mine "Nu putem să vă dăa 
in această pr1vinţă nici o părere ..... " 

Tov. GR, Stoica I 

Cind s-a intim l at ast a ? 

Tov. ta . Constantineecu I 

gre prin primăvara lu1 1954, după moartea lui stalin ş1 
citeva luCi după inlocuirea l ui Beria . 

Să revin la discuţ1e . După epi sodul cu V01t1novic1, i 1 
spun lui Gheorghiu-Dej I şt1i ce au spus sovietic1i . El a fost 
supărat pe mine că nu am vanit cu o părere de l a sovietic1, cu 
toate că eu obţ1nusem rezultate satisfăcătoare în problemele in 
oara pl eoJsem. Acea stâ chestiune , repet , că nu am adus avizul so­
vieticilor , a cont~t ma1 mult cs celelalte probleme 10 un loc . 
Aceea il interesa pe el . 

. / .. 
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După cum ştiţi , proce sele a oestea erau ascultate l a Con­
siliul de Miniştri , adică Gheorghiu- De;l aVea o instalaţ ia pe masa 
lui prin oare asculta toată de sfăşurarea lucrărilor . Aoelaşi lucru 
avea şi Chlşlnevsohi . care avea cabinetul alături . Aceasta o ştiu 

preci s pentru 04 sflindu-mă la Cbişinevschi . am asoultat şi eu oum 
se desfăşura proc e sul . 

Tot atunci cînd aram eu l a Chişineveehi . a venit ~i Lluba 
dar a plecat i mediatI pe urmă a venit Pirvulescu care a stat şi a 
ascultat şi el - nu reţin cuvintele exprimate de 81- dar atitudi­
nea lui a fost de regret faţ~ de c eea c e Be petreoe. Am simţit o 
atitudina , o frămintare faţă de această chestiune . De altfel , Pir­
vulescu şi Groza aU fost cei care au ridicat problema abuzurilor 
săvirşite de securitate , intr-o şedinţ ă care a avut l oc la Cona1liu 
de Miniştri şi cred că este bine să vi-o relatez, deoarece est. 
un moment interesant . Nu-l tratez acum, dar da că intereseazl îl vol 
spune . 

Am pleaat de l a Ch1şinevsoh1 impreună au Pîrvulescu şi 
am intrat l a Gheorghiu- Dej care era singur şi asculta desfăşurare. 

procesului . Pîrvuls scu i - a spus ceva - nu- mi aminteso Quvintele -
dar t ot în sensul acesta de îndoială, exprimate î ntr-o formă voa­
lată . cam în aceleşi sens am spus şi eu oeva . Gheorghiu De3 nu a 
spus nimic , însă s-a sculat de l a masă , a încon;jurat-o, a venit 1& 

mine şi mi- a pus mîna in păr zgll ţî1ndu-mă in semn de mîngăiere, 
dar a fost destul de tare şi a spus." Nu se poate. Voi nu cunoaş­
teţi toate aspectele aaestei chestiuni şi oe trebuie sa se faci , 
se face •••• " Nu am înţele s prea multe, dar în orice cal, dupl 
a cea stă chestiune, între noi a intervenit o r ! cire, adioă am s1D­
ţit din partea lui o răceală, unde pină in 1954 eram foarte apro­
piat de el , considerat aa unul din cei mai apropiaţi - să nu fi. 
inţeles răsfăţat - ci apropiat . Dup! aoeea a urmat răceala cere ... 
aooentuat î n anii următori pînă a-s ajuns la cele ounoscute. 

To\." . Gn . Stoioa I 

Problema e c ă Gheorghiu Dej vă spunea mereu că voi nu 
cunoaş teţi toate aspeatel e . Eu te-aş ruga să spui , pentru oă amiD­
doi eraţi membri ai Biroului politia , i ar ae secretar al Comite­
tului Centrei aveai un cuvînt greu, ohestiunile acestea au fost 
discutate i n Rir oul Pol i tia , a fost a hotărîre . 

Tov . tA . Const antines cu I 
Da că di sc utăm pe plenul abstracţiunilor , da . DaoA discuta. 

. / .. 
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pe planul realităţ ilor , atunoi , î n perioada de dupa 1952 s-a a c­
oentuat foarte mul t tendinţa de a lua hot~rlrl unilat erala 1n 
partea l ui Ghe arghlu De j, hot&riri oare au luat ~1 forme nepotri­
vite din oe in c e mai mult . In aoe at int erval s-au produs două mo­
mente faţă de oare tovarăşii di n Biroul Politic au reacţionat . 

Pr i mul moment a fost a cal a l a o~ re m-am refer it , adică 1n 
vara l ui 1952 prin iulie sau august cî nd Gr oza a oerut o Qedinţă a 
conduoerii de guvern. Er a după c e fusese înlăturaţi Ana şi Luca din 
conducer e, însă Ana mai era vicepreşedinte al Consiliului de Miniş­
tri pent ru că ea , după c e a fo st sooasă din oonduoerea partidului 
a ma i rămas un timp de cî teva luni în funcţia de vioepreşedinte al 
Consili ului de Miniştri . La acea stă şedinţă , de c~re vreau să vor­
beso , a asistat şi ea.După cum spuneam, şedinţa a fost c erută de 
GroZ8 . ce re a venit cu nişte dosare şi a ridioat o serie intreagă 
de ch~stiuni , pe ca r e de f apt i le-e spus prietenii lui din Ardeal, 
de l a Deva , mai a les ţărani , privind toate abuzurile sec urităţii î n 
perioada 1952 săvirşite ma i a l es faţă de ţărănime ş i în mai mică 

masură faţ~ de intelect uali . Toverăşul Pîrvulescu l-a aueţinut pe 
Groza , spUnînd oiteva cuvinte pe oare nu le reţin, dar în sensul el 
nu este de demnitatea unei instituţii conduse de c omunişti să faoă 

a semenea abuzuri . Deci acaa stă problemă a fost susţinută de Groza 
şi Pîrvulescu; Chişinevsch1 şi cu mine nu ne-am manifestat , iar 
Ana e tăcut complet . In polemică cu Groza şi Pî rvulescu au intrat 
Gheorgh1u DeU şi cu Drăghici ca r a erau acolo şi s-au ridicat împo­
triva oricăror încercări de a combate abuzurile securi taţii . In 
incheiere, Ghaorghiu De j a i mputat lui Groza că dînsul se lasă in­

fluienţet de cer ouri a l e moşierimii Qi burgheziei din Ardeal şi oă 

el este purtăt orul de cuvint în conducerea de stat a acestora -
de aceea o venit cu dosarele acestea . Aprecierea f ăcută nu a fost 
convingătoare deoarece f aptele erau fapte petrecute şi consemnate . 
La sfîrş it, după oe a vorbit Gheorgh1u Dej, Groza a luat-o pe oalea 
glumelor pentru a nu se termina într-o atmosferă grea; Gheorgh1u 
Dej a răsp=d 'in glumă după a ceea şi şedinţa s-a terminat într-o 
a tmosferă mai oa ldă . Nu a foat propriu-zia un confliot grav. 

Un al doilea moment pe ca re nu- l pot data , dar în orioe 
caz a fos t in 1952, cred în i arna 1952/195; şi a avut loc l a ştran­
dul partidului de l a Floreaaca unde mer geam uneori seara ş i jucam 
popice. In anturaj 4r au I Gheorghi u Dej , poate Chişinevsch1 , poate 
incă altcineva şi cu mine . Dupu cum spuneam, jucam popice şi 

.1 . . 
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discutam de una , de alta . Cu a cea s t A ocazie, am r i dioat 1n Ca­
drul mai int i m, mai amica l următoa rea problemă , că di n momentul 
c î nd au fost înlăturaţi din conducere Ana , Luoa ş i Teohari , l a 
Gheorghiu Dej s-a văzut i media t următoarea tr Bătură de persona­
litate I oa omul care s-a eliberat de o corvoadă sau de o barierl 
care stătea i n faţa lui şi c r ede că poate să facă cam orice . 

Eu f usesem f oarte mîhni t de o chestiune de care cred c ă 
vă aduoeţi aminte I era de 7 noi embrie oînd a t r ebuit s vorbosQ 
l a Ateneu şi el ( Gheorghiu Dej) a venit beat turtă şi a ţinut 
oala oam trei sferturi de oră i nt r-o atmosferă penibilă . El a foet 
pînă l a ora 17,00 l a o mesă şi s-a îmbătat bine. Ci nd a ajuns 
acasă, Lica mi- a dat un telefon." oe faoem ou tata că este bol­
naY ". Noi imediat ne-am dus aca să l a Gheorghiu Dej - stătea pe 
Ilselat, unde stă astăzi tov . Bor11ă . Ci nd ne-am dus noi se fă­
cuse deja 17, 30 ' am i nceroat să-I t r ezim, să-I inviorăm şi cu 
chiu cu vai reuşim să-I ducem pent ru că aşteptau o mie de oameni 
cu ambaoadori şi alte personalităţi. Am ajuns la Ateneu pe la 
17,40 cind am intrat cu el in sală a i nceput să se agaţe de lume 
şi să producă i l aritate ••• 

In general viaţa lui nocturnă era dezagreabilă, nu o 
puteam suporta. I n fiecare seară ne l ua l a ştrandul Fl oreasca . 
l a restaurant şi "pină d1~neaţa o ducea in băutură şi mîncare, 
nu mai aveam timp de altceva. Dimineaţa trebuia să mer gi la trea­
bă să te apuci de l ucru. Eram supărat de f aptu+ oă aoesta că in 
tiecare noapte era ace~aşi povaste . 

Toy,V, Patilinet , 

Aoeste lucruri se cunosc, să le lăsăm. De fapt a făcut 
porcării mai multe . 

/ 
j Tov.M, Const antinescu I 

La intîlniri, la petreceri, i - am apus , intr-un mod ami­
oal, oa de l a om la om ," Ei bine, ce f aci nu o să meargă depar- ' 
te ". A l uat o poziţie de regret, dar nu a f ost urmat de o s~ 
bare . 

Cu aceas t a am i noheiat problema Pătrăşcanu . 

Tav.Gh. St oica • 
O hotărîre a Biroului Politio a f ost ? 

Tov.M, Conetant inoecu I 
De o hotărî re a Biroului Politic eu persona l nu i mi 

.1 •• 
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amint eao, dar, aşa cum am ee ri e i n nota adresatâ tovarăşului 
Nicola e Ceauşescu, in oabinetul l ui Gheorghiu Dej , cara era la 
Consiliul de Miniştri , a fost o di scuţia l a car a au parti cipat 
5-6 sau 8 membri ai Biroului Politic Qi i n caro s-a pus probleme 
de c! t r e Gheorghi u Dej a pedepei r i i lui Pătr!şconu , fără să e. 
specif ice c e anume pedeapsă să primească . Imedi at dupa el au luat 
cuvi ntul doi tovarăşi - oar e c red că e rau pr eg tiţ i - ş i acea sta a 
fost şedinţa în care s-a hotArit cu PătrăşcBDu, dar că S-a fâcut 
un pr oces verbal, nu pot să spun • Acea stă şe dinţă e ra prezidat â 
de Gheor ghiu Dej şi erau prezenţi din cît imi ami ntesc, Gheorghe 
ApostOl, Const antin Pîrvulescu . Al exandru Drăghici, Iosif Chişi­
nevsch1. Cei ca r e l-au sprijinit pe Gheor ghiu De j au fost Dr!ghic1 
şi Gheorghe Apostol! ceila lţi au tăcut. O hotărire consemnat! nu 
a existat, aşa erau man1erele de at unci - l a mod monologul -. De 

fapt, toate acestea eu le-am scri s î ntr-o notă . 

Incă odată subliniez că acolo, l a acea şedinţă , nu a-a 
hotărît sub nic1 o formă ce sancţiune să i se dea lui Pătr!şcanu, 
adică condamnarea l a moarte . 

Se cunoaşte că şedinţele de Birou Politic , cam de prin 
1952 au început să devină nişte monoloage, l a care noi mai in­

terveneam din cînd în cind . Abia in 1954 intervine un moment, tări 
importanţă, dar totuşi bun de consemnat I IntL'-o şedinţă, Pîrvu­
lescu a vrut să spună o părere a lui , dar nu a apucat bine să 
termine - folosind un cuvînt i mpropriu - a tost 1ntrerupt bruBa 
de Gheorghiu Dej, care a început să-I combată pe PîrvuleBcu. După 
un ceas , un cea s şi jumătate de monolog, Pirvulescu supărat , s-a 
ridicat şi a început să vorbească de acest monologat din caarul 
Biroului POlitic , că de ce nu se organizează şedinţele aşa cum 
trebuie, că sintem convocaţi şi nici nu ştim pentru ce! se pun 
l a ordinea de zi probl eme i mprovizate şi tovarăşul Gheorghiu Dej 
vorbeşte mult, ne înt r erupe din discuţii. A dat exemplu că atunci 
cînd era î n munCa de conduc ere in perioada din ilegalitate , şedin­

ţele se făceau altfel . Faţă de a cea stă situaţie , Gheorghiu Dej i-a 
răspuns foarte dur . Aoeat moment este bine să f ie cunoscut. De 
asemenea , din 1952 a î nceput să se obs erve l uarea unor hotărîri 
unil ater ala. Nu îmi amin tesc să se t i făcut vreun document de par­
tid chibzuit, citit împr~ună , pen t ru c în memoria mea a r l i r lasa 
ş i ace Elt luoru. 
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r 

I 

I 
1 

Preois pot an afirm ca material nu s-au studi at . Eu nu 
am vazut vreun dosar de oi t atunc i cind mi s-a da t l a pleoarea mea 
spre Mosoova şi pe care l - am răsfoit 80010 . 

In legătură cu Ana Pauker. situaţia a fost in telul ur­
mutor I Nu mA refer l a eliminarea el din Biroul Politic pentru că 
sînt probleme politioe . In vara lui 1952 pînă î n toamnă a conti­
nuat si! fie vioepreşedintli a Consiliului de IUniştri , C<lm pînă 

prin noiembrie 1952. In a CBst ln~erval 8 fost un moment care 
poate să intereseze . Mă af lam l a tov . Pirvule ecu ou o lucrare . timp 
in care o conVOC8 SB şi pe Ana şi căreia l - a oerut să facă o de­
claraţie sau un memoriu - nu am înţeles exact ce să facă - in care 
sli arate mai amplu metodele de l ucru, a leg turilor ei şi în 
general de spre situaţia ei , despre relaţiile ei . Ea a r ilapuns la 
aoeastă cerere că nu are Ce spune faţă de ceea ce a dat mai înain­
t e. o să e9 gîndea soă, dar nu orede oă are c e spune , şi cu asta a 
pleoat . 

ilupi! plecars, am ri1mas cu Pîrvulescu şi aoesta îmi apu­
ne • "Uite, Gheorghiu Dej mi! oheamă şi mă preseazil s~ obţin de 
l a Ana o relatare mai ampl ~, dar asta nu vr sa să dea" . Mai tirziu 
probabil în i arna lui 1952 spre 195} a i ost sooas!i din funoţia de 
Vic epreşedinte a Consiliului de Miniştri i pentru asta cred c!i a 
fost o hoti!rîre pentru eli se pare că şi ea spusese că oondiţiile 
nu-i permit s!l lucreze normal . era criticată , nu mai avea autori­
tate , oamenii nu- i ma i executau ordinel e c~ re le dădea , 

De a semenea dupil vreo oîteva luni în 195}, vera , oînd ne 
afl am la Oli1neşti , era şi Vrenche şi Gheorghiu Dej, am afl at oi! 
Ana a f ost arestată . La Bucureşti nu fusese nici o discuţie în l e­
g~tur~ cu ere starea ei , ci numai hotărîrea de sooatere din muncii . 
Atunci eu am spus : cum ee poate aşa ceva , ca o arestare cere o 
hoti!rîre , deoarece priveşte un om care a luptat , vechi în mişca­
rea muncitoreesci! . La a c eastă discuţis în care am făcut eu afir­
maţia respectivă , a asistat şi Chişinevschi . Imi amintesc cii ime­
diat dupi! aoeea s-a pus i n oirculaţie o hirtie , făr~ a se convo­
oa o ş edinţă, în l egi!turli ou legalizarea unui fapt care fusese 
deja cOmi s , in care ee ar t a că ea a fost are stată . 

Cii. a fost arestati! am aflat de l a cineva de la !linistII­
rul de Interne , probabil oii î l cunosc din puş cărie . Aoesta a sa -
pat un ouvi nt faţd do mi ne core mi- a spus urm toarea chestiune. 
" Cu Ana , in celula în oare s f ost băgată , a fost introdu o 
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agentă , o femei e care a foat prostituatA. It şi 

ta seourităţi i , cu misiu ea de a se fo losi de 
care devenise agen­

anumite momente 

event uale de depreaiune psihică şi cu acea stă informaţie mergea 

direot l a Gheorghiu Dej.Cine mi- a spus, nu aş putea spune .Nu 

este exclus să fi spus Pantiuşa , pentru oă odată venind de l a 

Kiselet şi neavi nd maş ină ~a rugat să-I iau eu că stuteam in ac. 

laşi oartier. Toate acestea mi le-a spus în maşină, dar după un 

moment . parcă s-ar fi scuturat de oeva şi a cerut să fie dat JOB 

imediat . Cît a durat aoeestă detenţie 1 I n mod si gur ao~a sta a 

durat în jur a 8-12 luni .Probabil din primăvsra lui 195} pînă în 

toamna aoeluiaş an sau chiar pînă in iarnă .Pot să preoizez că 

intre timp a murit Stalin. Tin minte că eram la Uoscova împreună 

cu MOlotov, Malencov şi Gheorghiu Dej i-a prezentat lui Molotov 

faptele din plenară Oare se pregătea cu mult înainte de a fi 

exoluşi Ana şi Luoa în oare apreoierea a fost • ••• ( se dă un 

termen în ruseşte pentru Ana oă trebuie scoasă din conducere) . 

De vreo două ori Molotov i - a apus oă "totuşi este femeie" (aoesta 

este sensul ouvîntului apue în ruseşte) . După moartes l ui Stalin, 

imediat , Molotov a î noeput să intervină pentru scoaterea lui Ana 

din înohisoare şi aoeasta a fost , categoric de vreo } ori . Faptul 

00. a fost scoasă se datoreşte presiunii lui lAolotov asupra lui 

Gheorghiu Dej . Odată i - a spus in faţa nOJ stră, a doua oară i - a 

spus la telef on şi încă odată i - a apus i ar în faţa noa stră . I n 

iarna următoare, deci 1953/1954, oam la 8-9 luni după moartea lul 

Stalin a fost eliberată . Unde a fost inohisă , asta nu o mai ştiu. I 

Tov ,Gh . stoio&1 

Cam ce acuzaţii i se aducea 1 

Tov . M. Constantines cu I 

Gheorghiu Dej a avut o disouţie cu mine în care eu am 

apus stunci la Olăneşti." Bi ne, dar a-a dovedit că este agentă 

a imperialismului 1". Gheorghiu Dej îmi spunea 00. există o legă­

tură suspeotă prin aoeea a sorei lui Maroel , din familia Pauker 

şi oare era în goapodAri s ei . Spunea că aoeasta ar avea legături 

ou agenţi străini. Eu l - am intrebat daoă acest lucru este "adevă 

ret , dao!!. a-a dovedit şi el mi- a spus o!!. " Indiferent daoă aoest 

l uoru este sau nu adev!!.rat, orimele lui Ana faţă de partid şi 

stat sînt aşa de mari, înoît t r ebuie să f ie areatat!!." . Aoeasta 

era în 1953 . 
. / .. 



Aş vrea Bă vii mai redau un moment de la Oliin.eşti.6-a 

org Jnizat o exour sie de la Govora la Căl imâneştl , la oare parti­

cipa ~ Gheorghiu Dej . Vrenche. Boţia lui , eu, poate Ql Ch1şlnevBohi 

dar nu- mi amintes c . Cînd am ajuns la O 11măneştl ne-am oprit în 

faţo sanatoriului i s-a adunat lume multă. Din mulţime a venit 

spre Gheor ghiu Dej un muncitor in vîrstă Care l - a întrebat . ~l mal 

cunoşti 7" la oare Gheorghiu JJe j a răspuns 1" Nu " . Uunoitorul oa 

să-i reamintească a apus 1" Nu-ţi aduoi aminte cind aţi venit .oi 

cu armata să tragsţi in noi cind eram in grevă ?"Gheorghiu DeJ i-. 

spus I n Ce s~-i faci , aşa era pe vr emurile acel ea - ne punea bur­

ghezia şi trebuia să faoi " . Ati t a fost şi după aceea am pl eoat 

de acolo . I n f ond oe era 7 

război cind Gheorghiu Dej 

şi acea sta sste o deducţie 

Acela se referea l a perioada dinainte da 

îşi făcea stagiul militar . Eu am inţele. 

a mea oă atULci cind Gheorghiu DeJ î,i 

satisfăoea stagiul militar, unitatea din aare făcea parte a f oat 

trimioă să reprime greva de la Adjud .Pe atunci el era au gradul 

ds sergent în armată . Oine a fost muncitorul aoela, nu ştiu nioi 1n 

ziua de a stăzi . I mpresia mea a fost că el era recunosout de aoest 

muncitor , dar mei mult chiar Gheorghiu Dej l-a r.aunosout pe el 

precum ş i gi ndul aă el poate să-i pună o întrebare şi oe răspuna 

s - i dea deoarece , în momentul aind aaela i - a pus intrebarea a,. 

ds spontan, tot aşa ds prompt a venit ş i răspunsul , fără nioi un 

semn de şovăialăI prObabil oă el a refleotat dinaint • • 

Tov.Gh. Stoica I 

Noi mulţumim tova r~ului Miron Oonstantinesou pentru fap­

tul că ne-a dat informaţii preţioase din perioada oi nd ..... seor.­

tar a l C. C. al P. O. R. şi mai ales in legătură au Ana Pauk.r. 

Tov , U. Constantinescu I 

Referitor la discuţiile din 1957- 1958 aş vr.a să mai adaus 

faptul că nu este real că au fost numei doi oameni în ohestiunea 

aceast a - c ă s-au ridicat să fac~ critică poziţiei lui Gheorgb1u 

Dej - ci au fost vreo 6-7 membr i a i Biroului Politia printre oare 

un rol i mportant l - au avut tovarăşii Bodnăraş , Mogb1oroŞI in parte 

Plrvulesou, dar a f cut un vira j in timpul disouţiilor şi dup 

aoeea ne-a lăsat înourcaţi . Aceasta însă este o altă problemă. 

In discuţiile de atunci i s-a spus lui Ghsorghiu De~ şi 

chest i unea ou Ana . 1 s-a pus in faţă toată lista pe oare o ounoşt .. 

noi 1n legătură ou abuzurile f cute , dar separat , fără a disouta 

. / .. 
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in prealabil unul ou altul I eu oe am ounosout, BOdnăraş la tel, 

Fazekaş, Mogh1oroş. Borilă insA l-a susţinut din primul moment pe 

Gheorghiu Dej .Dar Oa să spun in ordine alfabetică ar fi oam. aşa i 

Bodnlraş, Chişlnevsch1 , M.Constantinescu, MOghioroş, Pirvuleseu 

şi Nicolae Ceauşescu. In general atunci s-~ di souta t că nu s-au 

respectat normele de partid. In oeea Ce priveşte pe Ana , dupl 

oe a fost sooasă din î nchisoare , mai t i rziu, l a O şedinţă a Birou­

lui POlitic, cineva a pus i ntrebarea dacă nu 1 se ridică carnetul 

de membru de partid - nu mai ştiu cine a intrebat - dar Glleorgh1u 

De~ a apus să nu i se ridice carnetul. 
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8 T EN O G R A Y A 
=_=_3_=_=_=_=_=_=_=_= 

declaratiei date în fata Comisiei de partid l a 
dat a de 14 martie 1968 de oătre tovarăşul Negrea Vas ile . 

Tov . Gh . St oica I 

Dumneata ai făcut parte din colectivul care a anchetat pe 
Ana , Luca şi Teohari . Ce ne poţi spune în legătură cu aceasta 7 

Tov.Negrea Vasile I 

Ana Pauker a fost a restat ii împreună cu Teohari şi Luca 1& 
18 f ebruarie ' 195~ . In veder ea onchetării acestui grup e-a format 
un colectiv din Butika, 80col şi eu. Mai amănunţit , există documa .. 
te, procese verbale. mie mi- a f ost repartizată spr e cercetere Ana 
Pauker, Butika a luat pe Vasil e Luca şi Socol pe Teohari Georgesou. 
Toate acestea s-au făcut din ordinul tovarăyului ministru Drăgh1cl 
dat lui Butika, care pe atunci era şeful Direcţiei cercetări . 

Toţi trei ( Ana Pauker, Vasile Luca ş i Teohari Georgeoou) 
au fost ridicaţi de aca să ş i duşi , unde de fapt au şi stat, la 
închisoare pe Pl evnei . 

Aceasta s-a întîmplat prin primăvara anului 195~1 1n ori •• 
caz era după moartea lui St alin, sau nu, inainte de moartea lui 
St alin . 

După cum vă spuneam, am primit ordinul de anchetare prin 
But ika ş i s-a făcut şi un plan cu privire l a anchetarea lor 1n 
urma căruia s-au împărţit sarcinile şi s-a pornit la treabă. Pro­
blema se punea în l egătură cu fricţiun11e care se produsese 1n 
partid. ~st e vorba de întîlnirile care aveau l oc la Consiliul d. 
Miniştri î ntre ei şi discutau despr e măsurile cere să le susţină 
în şedinţe . 

Tov ,Gh. S'ti0i ca I 

Toţ i trei au fost ţin~ţi î n aceiaşi î nchisoare 7 

Tov .Nesrea Vasile 

Da . Fiecare o fost ţinut separat, în celula l ui • 

. 1 •• 



Tov. Gh , Stoioa I 

Ai primit un plan pentru anohetă ? 

Tov . Negrea Va s ile I 

Nu. Planul noi l - am f~cut , pe baza indio. ţiilor primite , it 
sensul că oe să vorbeasoă i n anchetă , adioă de aotivitatea lor 
fraoţionist~ . Indicaţiile au fost date de tov. Drăgb1ci lui Butika 
i ar acesta mi-a transmis 9i mie că eu eram in subordinea lui. Aşa 
am intrat in anohet â . Anoheta a durat trei sâptămîni , şi cu această 
ocazie aş vrea el arăt 01 nu am avut greutăţi, deoareoe au recunos­
cut numaidecit că ee întruneau la Ministerul de Externe şi discutau 
despre problemele care t rebuiau puse în Secretariat . De fapt noi 
am primit toate stenogramele din perioada aceea pentru a ne docu­
menta ( 1946-1947) unde a vorbit fiecare dintre ei la toate şedin­
ţele pl enare ale Comitetului Centr al . Ne-am documenta t eâ vedem 
dacă intr-edevăr ool aborau i ntr e ei vi pe baza aceasta am pornit 
ancheta . 

Tov.Gh . Stoioa , 

Pe aoeastâ bezâ, deoi , v-aţi f âcut un plan al anchetei ... 
fer itor la linia fraoţionistâ.Numai latura aceasta 1 

Tov ,V,Pat i linet' 

Ale obiective nu au avut. 

Tov.Gh. Stoica , 

Cu Vasile Luoa nu tot atunoi a apărut 01 a f ost agent al 

siguranţei 1 

Tov,Nee;rea Vasile , \ 
l , 

Asta a apărut mai tirziu. De fapt, el nu a fost luat cii '1 ' 
inainte a avut legături cu siguranţa , ci singur a spus in anohotil, 
A scris cu mina lui că a fost t r imis de la Timişoara la Petroşani I 'el 
impiedice organizarea grevelor . De asemenea , ştiu câ din anum1t.~ 
documşnte ale siguranţei din perioada aceea a rezultat oă 01 a f .t , 
agent . ' 

Tov . Gh, Stoica , 

Pe unde ar fi aOeste documente eâ l e putem vodee şi noi1 

.1 .• 



Tov.Negrea Vasile I 

Eu nu l e- am văzut , cl este ceea oe am auzit 1n sală . 

Tov .Gh . St oicB_' 
La oe fel de regi m a fost supusă Ana Pauker ? 

Tov .Negrea Va s ile I 

J.z . 

A avut un regim bun.A avut o atitudine corectă ; a spus ci 
şti e pentru ce a fost a dus~ şi a povestit toată istoria au pl eoarea 
el de l a Moscova l a Pari s . Aceste l ucruri sînt scri se în procesul 
verbal . 

Tov . Gh. Stoi2.!.,.1 

De l a voi unde a fost dueă ? 

Tov .Negrea Vasile I 

Nu a mai f ost dusă nicăieri. oi acasă . Eu am luat-o ou 
ochelari ş i am dus-o în biroul la tovarăşul Drăgh1ci, iar de aoolo 
s-a dus acasă . Aici nu am mai fost de faţă. 

Tov.Gh. Stoica I 

Lui Teohar! şi Luoa 11 s-a dat drumul ? 

Tov.Negrea Vasile I 

Nu. 

Tov.Gh . Stoica I 
Ce a rezultat din ancheta ei? 
Tov.Negrea Vasile I 

Din ancheta ei a rezultat problema cu frioţiun1le oare 
aveau loc în conducer ea partidului precum ş i faptul că ea fiind 
instructoare la Comintern, a pl ecat de la Moscova la Paris, iar 1n 
Polonia prin 19}1- 19}2, cînd s-a întîmpl at acea sta , a fost dati I 
jos din tren ş i percheziţionată. De aici ş i 
anumitor servicii de spi onaJ . Se zice că era 
i s-a dat drumul ş i a plecat în Franţa . 

Tov . Gh. Stoica I 

bănuiala că a dat o.~!, 
un consemn. Si de aeer;" 

Ce a reieş it din acti vita tea ei de după 2; August 1~1 
Tov,Nesrea Vasile I 
Că at unci ci nd era l a 

cu Tebhari Georgescu şi Vasile 

.1 .. 

, 
Ministerul de Externe ,în înţel.~.re 
Luca , sa sfătuiau şi se puneau da 
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r o Qord 

laau 
08 eă susţină in şedinţele de Secratarlat şi oe nu, stabl­

eA fi e de acord sau nu cu o problemA BaU alta . 

Tov . Gh . Stoica I 

La interoga toriu a v enit vorba de spre legături cu ele­

mente suspeote pe linie de spi onaj cu agenturi străine , duşmănoa­

se Republioii? Au fo st ceva dintre acestea ? Sau cu fratele a-a 

ridica t ceva ? 

Tov .Negrea Vasile 1 

Cu fratele e i , nu . Ea i - a dat drumul să se ducă 1n Isra­

el, aranjindu-i unele legături comerciale . Acest a nu era un s e­

cret pentru noi.Atunci nu au r ezultat legături de spionaj. 

!ov.Gh.Stoica , 

Aţi avut indicaţii s~ cercetaţi şi pe linia aceasta ? 

Tov.Negrea Vasile : 

A fost cercetată şi cu fra-\iele e1 . 

Tov.V. Patilinet, 
Din discuţiile de trei săptămîni a apărut ceva care s~ 

justifioe anumite probleme pe care la-ar fi făcut in afară de 

greşelile amintite şi chestiuni de partid? 

Tov.Negrea Vasile , 

Nu. 

Tov . Gh. Stoica I 

Poate cineva v-a dat ceva ? 

Tov.Negrea Va sile, 

Cu ea nu e-a pus aşa problema . Ea a fost luati!. numei ou 

probleme fricţiunilor şi după aceea a povestit şi de chestia OU 

Polonia. 
Tov. Gh, Stolca I 

Nu a f ost bănui t i!. de legături cu duşmanii ? 

Tov ,Negrea Vasi l e , 
Nu . Nu imi reamintesc . Nu am primit nici o indicaţie să 

cercetăm acest lucru. Ea e-a purtat foarte corect ci t timp am oer 
oetat-o.Ceea ce a declarat in anchet~ se poat e vedea pentru c ~ 

există procesele verbale • 

. / .. 
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Tov . Gh , Stoica I 

Aţi băgat in oelulă pe cineva cu ea ? 

Toy,Negrea Vasile I 

Nu. Adică nu-mi reamintesc. Poat e am băgat , dar nu- mi 
reaminte sc aşa de blne . Dac~ s-ar fi băgat , ar fi notele i nforma_ 
tive . Se poate să fi băgat , dar cu e copul de a nu se s inucide. 

Tov.Gh, Stoica I 

A fost 1nsultată, bătută? 

Tov.Negrea Vaeil. t 

In cele trei săptămîni cit am anchetat-o eu, nu. 

Tov.V.Pat i linet . 
Cine a ar estat-o? 

Tov.Regres Vasile I 

Arestarea s-a făcut de a cum de echipa de arestare.Ea stă-
tea in loouinţa unde stă aoum tov.Drăgb1c1 . 

Toy.Gr . Răduici!. . 

Percheziţia e-a făcut după arestarea e1 BaU inainte? 

Toy.Negr! & Vasile. 

Arestarea s-a făout pe la orele 8 ,00 - 8 , 30 seara şi după 

aaeea e-a făcut o anumită percheziţie; mai tirziu s-a f cut slta 
pentru oă stăteo cu fata . Peraheziţie e-a făcut ş1 la Brătesou. 
Nu au fost probleme ou 8i . Eu am fost acolo după percheziţie. 

I2X,Gh.St01ca • 
Oa na poţ1 spune in legătură cu urmărirea ei , oe invinuiri 

1 .. a adus, rezultatul anchetei oui ii prezent ai? 

tov,Negrea Vasile • 
Eu am făcut un referat l a dosarul ei oa dealtfel şi .eUal­

i~.pentru oe1 aare 1i anaheta . Acesta s-a făcut l a inceput - după 

2-3 zile de aLchetă - pe urmă nu s-a mai f ăcut . Concluziile au 
,iost in legătură cu intrunirile pe care l e avea cu Teohar1 ş1 Luaa, 
susp1ciunea cu pl eaarea de l a Moscova la PariS ş i darea ~o. in 
Polonia I alt ceva nimic . Concluzi a era că ea a fost coreotă. 

Tcv,V,Patllinet . 
Suspioiunile rAmineau din partea ei sau a noa stră? 

.1 • • 



r Tov .Negrea Vasile I 

A noa etrA. . 

Tov. Gh . Stoica , 
Era o ooncluzie că firul duce spre spionaj? 

Tov ,Nesre8 Vasile I 

Nu am tros o concluzie oă este sploană . S-a interpretat 
că nu ea a fost aceea care s-a dus la serviciul de sp1ona 3. A :ton 
dată jos din tren tocmai probabil că a fost urmărită de serviciul 
de spionaj I nu ea .... a dus acolo oa spioană .Hoi nu am ştiut nimio 
în direcţia acea sta. ci ea ne-a povestzt toată istoria asţa.De t ap' 
putea nici să nu spună . 

Tov , Gh . Stoica , 
Acest eveniment cum a fost apreciat de dumneat a , de 0. 1-

lalţi? 

Tov .Negrea i as1le , 
Nu ştiu pentru că nu .... a pua problema .8-a spus el nu-l 

dăm. drumul că era în curs de ceroetare, Ou ea DU se terminas •• 

Tov . V .Patilin~ 1 

Cînd a fost sliberată? 
Tov .Negrea Vasile I 

Noi am arestat-o înainte de moart~a l ui St alin, prin 
f ebruarie ş i ne-am gindit oă pro)labll va interveni stalin - l e 
asta mă gindeam eu -, sau poate oă va interveni Thorea pentru 01 • 
avut legături cu ea .După aceea i - am dat drumul . Impresi a mea a ton 
oă oineva a intervenit , însă nu ştiu cine anume .Est e mai mult o 
bănuială . 

Tov . Gh . Stoica I 

După arsstarea ei aţi avut consilieri soVietioi? 
Tov ,Negrea Vasile I 
Da . Erau pe lingă direcţia enchete. 

Tov . Gh . Stoica I 
Spuneai oă reţineree ei e durat trei săptămîni I azi.tA 01 

arest la domiciliu sau oum i se spune domioi l i u obligat oriu - dupA 
eliberarea ei co s-a î ntîmplet? 

Tov .Negrea Va eile I 
După oa i - am dat drumul nu am mai avut nimio cu e . . .... 

nuasc că după aceee e fost lucrată informativ. Nu mai intra in 

.1 •. 
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atribuţiile mele. Poa te tova răşul Patl1ineţ ştie cine s-a ocupat 
de a oea stă problemă . Din oa sa unde 8 stat a fost mutatA pe una 
din străzile Roma sau Londra . 

Tov . Gh . St olca I 
Avem informaţii că după ce a plecat de l a securitate , .. 

a fost băga tă î ntr-o casă ~i i s-a dat domici liu obligatoriu. 
Deci era t ot a restată .Abia după o lună sau doyă a putut să vini 
i n contact ou f amilia . Dumneata nu ai cunoştinţe in legătură cu 
aşa oeva ? 

două . 

Tov . Uesrea Vasi le. 
Pr obabil că i s-a apus să nu pleoe de aCJ să o luni BaU 

Tov. Gh . Stolca 1 

Teohari şi Luca au mai rămas? 
Tov .Nesrea Vasile. 
Da . 
Tov . Gh . S1io1oa 1 

Despre Teohari , Luca , aveai oeva informaţii oă el ~ 
f i avut l egături cu duşmanii? 

!ox. NegrBB Vasile . 
Acţiunea era ooordonată .Toate materialele se striDgeau 

l a conp.ilier ii sovietici ~i la tovarăşul Drăghiol.Dineul ounoa,C •• 

Tov . Gh. Stolo8 • 
Luca a fost pus l a tortură? 
Tov.Nesrea Vasile . 
Cunosc că nioi unul dintre ei nu a fost pus la torturi. 

Tov .Gh . Stoica. 
Nu au fost luaţi l a ceroetări noaptea? 
Tov,NegreB Vasile: 
Nu cunoso acest lucru. Cred c~ nu au f ost.Anchetetorii au 

avut o comportare bună . De fapt s-a şi dat indioaţii să ezi.ta o 
comportare bună faţ~ de ei . 

Tov , !>h ,Stoica • 
Ce indicaţii ţi s-au dat cind ai primit-o pe Ana? 

Tov.Negrea Va sile . 
s-a spus s-o anchetez pe Ana in legleură ou frioţlu-

ni l e .Nu mi s-a apus f olosesc sau nu bătaia . A fost o oo.po~ 
buni . Noi ne cunoşteam de mult , de oind am fost seoretar d. ~u4a­
ţeană la Banat i ea venea l a ş ddinţel asta inainte de 2' AUSU-' 
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1944 . La f el , ci nd ou am avut legături cu t ineretul . cunoso că ea 
venea mereu - a et a pr i n 1935 . Cind am anchetat - o era bol navi da 
oanoer şi avea de j a o operaţie l a s in. 

Tov. Gh . Stoi ca t 

Ce intrebări i-ai ma i pus in timpul anchetei? 

Tov . Negrea Vasile l 
S-a di s cutat de f r at s l e său cum a pl ecat din ţară . 

Tov. Gh . St olCB I 

Pentru c e a f o st c ondamnat f ratele al u? 

Tov . Nes r ea Vas i le t 
A f ost ar estat cu un grup siooist . 

Tov IN. Gulnă: 

Ana a i nterveoi t şi l-a aelus i n ţară mai mult pe oonsidereD 
t ul ca să nu se spună că ea s r e rude in străinătate . 

Tov . Gh , St oica t 

S-a pus chestiunea şi in Bi roul Polit ic ca Ana să-l aducă 

pe frat el e s~u inapoi in ţară , pentru c ă pr esa de acolo făcea mult 
caz . şi l-a adus . Ea avea o soră pe nume Bel a care era in mişcare 
şi pe fr.'ele acesta Ca r e era tamudist- siooist ca re pină l a ~ a 
pl eoat clandestin din ţară . 

Tov.Nes rea Vasile I 
Ea s ştiut de pl ecarea lui . Ba mai mult , ea a vrut eli. aoape 

4e el, dar s făcut o greşală şi l -a adus înapoi cînd şi-a dat seama 
oe se discută. 

Tov . Gh. St oi ca 1 

Da , dar după aceea a pl eca t . 
Dumneat a ca om care o cunoşteai din ilegal itate, oe ai 

simţit cind a i i nceput s-o anchetezi ? 

Tov ,Negrea Va s i le t 

•••• Si gur ••.• eu am fo st secretar de partid ş i ea Venaa la 
şedinţe ••• 

Tov . V .Patil ineţ I 
Tov . Gh . St oica a-s referit l a f apt ul că er au chestiuni 4e 

partid şi se ~ udeoau l a securi t a te • 

• 1 •• 
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Tov .Negrea Vasilel 
Normal era aă fie cercetată l a partid şi după cit. ştiu 

au, mi sa par e că , cu alţii s-a f~cut l a partid şi după aceea au 
fost aduşi la securitate . 

partid ? 

Tov. Gh . StoicDI 
Ai cunoscut vroun colectiv care a cercetat pe linie de 

Tov.Nesrea Vasile, 
Eu nu cred oă aă fi fost cercetată pe l1n1e de pertid. 

Tov. I . P. Puturil 

Pe linie de st at, da , dar pe linie d. partid, nu. 

Tov,Negrea Vasilel 

Este adevărat , pe linie de partid nu cunoso. 

Ţov . Medrea: 

Dac~ mi se permite aş vrea să arăt că au fost ridioata 
nişte lucruri personale de la ea , fotografii de f amilie , sorisori, 
eto. 

Tov,V.Patilinetl 
Am putea să le găsim ? 

Tov.Negr ea Vasilel 

Da într-adevăr erau nişte sori sori din oorespondenţa oare 
a awt-o ea ou Thores . 1 &-a dat înapOi tot ce i .... a luat. 

'toV.N. GuinAl 
1 &-a dat îmbrăcămintea dar nu mobila , bibl i oteoa, pentru 

oă aoestea erau de l a partid . 



STENOGRAMA 
=- =-=- =- =- =- =- =- =- =- = 

declara 1ei date in fa a Comi s i ei de arti d la data 

e 4 mart e e catre tovar u Ne rea Vas e. 

Tov . Gh . Stoica : 

Dumneata al făcut par t e din colectivul care a anchetat 

pe Ana, Luca şi Te ohari. Ce ne poţi spune i n legătură cu aceasta? 

Tov. Negrea Vasile: 

'-,~ ______ ~~a Pauker a fost arestată împreună cu Te ohari şi Luca 

î n - 1953 . In vederea anchetării acestui grup 6-8 for­

v di n Buti~. Socol şi eu. Mai amănunţit, există 

documente, proc ese verbal e. Mie mi-a fost repartizată s pre cer­

cetar e Ana Pau ker, Butika a luat pe Vasile Luca şi Socol pe 

Te oharl Ghe or ghe scu. Toate aces tea s-au făcut din ordinul tovară-
, 

şului ministru Drăghici dat lui Butika care pe atunci era şefUl 

Direc ţ iei cercetări. 

To ţi t rei (Ana Pauker, Va s ile Luca şi Teohari Georgescu) 

au fost ridicaţ i de acasă ş i du şi, unde de fapt au şi stat la 

i nchisoare pe Plevnei . 

Acea s t a a-a înt împlat prin primăvara anului 19531 în oriee 

caz era după moartea lui Stalin, sau nu, inainte de moartea lui 

Stalin . 
După c um vă s puneam, am primit ordinul de anchetare prin 

Butika şi s-a făcut şi un plan cu privire la anchetarea lor in 

urma căruia a-au împărţit sarcinile ş i a-a pornit la treabă . 

Pr oblema se punea î n legijtu ră cu fric ţiuni le care s e pr odusese 

in partid . Este vorba de intîlniri le care aveau loc la Consiliul 

de Miniştri între e l şi di scut au despr e măsur i le care să le sus­

ţină în şedinţe . 

Tov . Gh . Stoica: 
To ţ i t rei au f ost ţinuţi în aceeaşi î nchi soare? 

Tov . Negrea Vasile : 

Da . Fiecare a fost ţinut separat , în ce lula l ui • 

. / . 
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Tov . Gh . Stoica ; 

Ai primit un plan pentru anchetă? 

Tov . Negrea Vasile: 

Nu . Planul noi l - am făcut , pe baza indicaţlilor pr imite, 

î n sensul că ce să vorbească in anche tă , adică de act ivitatea lor 

fracţionistă . Indicaţiile a u fost date de t ov . Drăghici lui 

Buti ka i a r acesta mi-a transmis ş i mi e că eu e r am î n s ubordinea 

l ui. Aşa am intrat în anchetă . Ancheta a du r at t rei săptămîni , 

ş i cu această ocazie aş vr ea să arăt că nu a m avut greutăţi deoa­

rece a r ecunoscut numaidecî t c ă se i nt runeau la Mi ni s ter ul de 

Ext erne şi d i scutau de spre problemele ca re trebuiau pus e în 

Secre t ariat , adică ei s e înţelegeau ce probleme să ridice în 

Secretariat . De f a pt noi am primit toate stenogramele din perioa­

da aceea pentru a ne documenta (1946- 1947 ) unde a vorbit fiecare 

dintre ei la toate şedinţele plenare ale Comitetulu i Central . 

Ne- am document at să vedem dacă într-adevăr colaborau între ei 

şi pe baza aceast a am pornit ancheta . 

Tov . Gh . Stoica ; 

Pe această bază, deci, v-aţi făcut un plan al anchetei 

ref eritor la l i nia fracţionistă . Numai latura aceasta? 

Tov. V . Patilineţ : 

Alte obiective nu au avut. 

Tov . Gh . Stoica : 

Cu Vasile Luca nu tot atunci a a părut că a f ost agent al 

Siguranţei ? 

Tov.Negrea Vasile: 

Asta a apărut mai tîr ziu. De fapt , el nu a fost luat că 

înainte a avut legături cu s iguranţa, ci singur a spus în anchetă. 

A scris cu mîna lu i c ă a fost trimis de la Timi şoara la Petroşani 

să împiedice organizarea grevelor. De asemenea , ştiu că din anu­

mi t e documente ale siguranţe~ din perioada aceea a rezultat că 

el a f ost agent. 

Tov . Gh.Stoica . 

Pe unde ar fi aceste documente să le putem vedea şi noi ? 

Tov. Negrea Vasile: 

Eu nu le-am văzut ci acte ceea ce am auzit î n sală . 

Tov . Gh . Stoica. 

La ce f el de regim a f ost su pu să Ana pauker? 

. /. 
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Tov . Negrea Vasile t 

A avut un regim bun. A a vut o atitudine corectă ; a s pus 

că şt ie pentru ce a fost adueă şi a povestit toat ă i storia cu 

plecarea e i de la Moscova laPar is . Aceste lucruri sînt scrise 

în pr ocesul verbal . 

Tov . Gh . St oica: 

De l a voi unde a fost dusă? 

Tov . Negrea Va s ile: 

Nu a mai f ost du să nic ăieri, c i acasă . Eu am luat-o cu 

ochelari şi am dus-o în birou la tovarăşul Drăghici, iar de acolo 

a- a dus acasă. Aici nu am mai fost de faţă . 

Tov. Gh . Stoica: 

Lu i Teoharl şi Luca li 5-a dat drumul? 

Tov . Negrea Vasile: 

Nu . 

Tov . Gh . Stoica: 

Ce a rezulta t din ancheta ei? 

Tov . Negrea Vasile : 

Din ancheta ei a rezultat problema cu fric ţiunl1e care 

aveau loc în conducerea partidului precum şi f a ptul cA ea fiind 

lnstructoare la Comintern, a plecat de la Moscova la Paris, iar 

in Po lonia prin 1931-1932 , cînd s-a întîmplat aceasta, a fost 

dată jos din t ren şi perchezi ţionată . De aici şi bănuia la c~ a 

dat ceva aDumito~ servicii de spi onaj. Se zice că şra un .cons emn. 

Si de aceea i s-a dat drumul şi a plecat în Franţa. 

Tov. Gh . Stoica : 

Ce a reieşit din activitatea ei de dup~ 23 August 1944? 

Tov . Negrea Vasile : 

C~ atunci cînd era la Ministerul de Externe in înţelegere 

cu Teohari Geor gescu şi Vasile Luca, se sfătu1au şi se puneau de 

acord ce să susţină în şedinţ ele de Secr etariat şi ce nu, stabi­

leau să fie de a c ord sau nu cu o problemă sau alta. 

Tov . Gh . Stoi ca : 

La interogatoriu a venit vorba despre le gături cu elemente 

s uspecte pe linie de spiona j , cu agenturi străine, du şmănoase 

Republicii? Au fo st ceva dintre acestea? Sau cu f ratele s-a ridi­

cat ceva? 
./. 
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Tov . Negrea Vasile: 

Cu fratele e i ,nu . Ea l-a dat drumul să se duc ă i n Izrael 
aranjindu-i unele legături comerciale . Acesta nu era un secret 
pentru noi . Atunci nu au rezultat le gături de s pi onaj . 

Tov. Gh . Stoica : 
Aţi avut indicaţii să cer ceta ţi şi pe lin1a aceast a? 

Tov . Negr ea Vasile: 
A fost cer cetată şi c u f rat e le ei . 

Tov.V.Patilineţ : 

Di n di scuţii le de t r e i săptămîni a apărut ceva care să 
j ust i f ice anumite probleme pe care le- ar fi făcut in afară da 
gre şe lile amintite şi ches tiuni de partid? 

Tov.Negrea Vasilel 
Nu . 

Tov.ah.Stoical 
Poate cineva v-a dat ceva? 

Tov . Negrea Vasilea 
Cu ea nu a-a pus aşa problema . Ea a fost luată numai cu 

problema fricţiunilor şi după aceea a povestit şi de chestia cu 
Polonia . 

Tov . Gh.Stoica . 
Nu a fost bănuită de legături cu duşmanii? 

Tov. Negrea Vasile: 
Nu . Nu îmi reamintesc . Nu am primit nici o indicaţia să 

cercetăm acest lucru . Ea a-a purtat foarte corect cît timp am 
cercetat-o . Ceea ce a declarat î n anchetă se poate vedea pent~u ci 
există proce sele verbale . 

Tov . Gh.Stoica: 
Aţ i băgat î n ce lulă pe cineva cu ea? 

Tov.Nesrea Va s ilet 
Nu. Adică nu-mi r e aminte sc . Poate am băgat , dar nu-mi 

reamintesc aşa de bine. Dacă s-ar fi băgat, ar fi notele informa­
tive. Se poate să f i şi băgat, dar cu scopul de a nu se sinucide . 

Tov . Gh . St oi ca. 
A fost insultată , bătu tă? 

./. 



- 5 -

Tov . Nsgrea Vasile: 
In cele trei săptămîni cît am anchetat- o eu , nu . 

Tov . V . Patilineţ: 

Cine a arestat-o? 

Tov . Negrea Vasile : 
Arestarea a- a făcut de acum de echipa de arestare. Ea 

stătea in locuinţa unde stă acum tov . Drăghici. 

Tov . Gr . Rădulcă : 

Percheziţia a- a făcut după a re s tarea ei sau î nainte? 

Tov. Negrea Vasile: 
Arestarea a- a făcut pe la or ele 8 , 00 - 8 , 30 seara şi după 

aceea a-a făcut o anumită percheziţie; mai t î rziu a- a făcut alta 
pentru că stătea cu fata. Percheziţie a-a făcut şi la Brătascu . 

NU8U fost probleme cu ei . Eu am fost acolo după percheziţie 

Tov. Gh.Stoica: 
Ce ne poţi s pune în le gătură cu urmărirea ei, ce învinui­

re 1 a-a adu s , rezultatul anchetei cui îi prezentai? 

Tov.H8grea Vasile: 
Eu am făcut un referat la dosarul ei ca de altf el şi cei­

lalţi pentru cei care î i ancheta . Ace sta s-a făcut la început -
după 2- 3 zile de anchetă - pe urmă nu s-a mai făcut . Concluziil e 
au fost în legătură cu întrunirile pe ca re le avea cu Teohari şi 
Luca , suspiciunea cu plecarea de la Moscova la Paris şi darea jos 
în Polonia; a l tceva nimic . Concluzia era că ea a fost corectă. 

Tov .V.Patilineţ, 

Suspiciunile rămîneau din partea ei sau a noastră? 

Tov . Negrea Vasile: 
A noastră . 

Tov. Gh . Stoica : 
Era o concluzie el fi ru l duce spre spionaj? 

Tov.Negrea Vasile : 
Nu am tras o c oncluzie că este spioană . S-a interpretat 

că nu ea a fost aceea care s -a dus la serviciul de spionaj . A fost 
dată jos din tren tocmai probabil că a f ost urmărită de serviciul 
de spiona j ; nu ea s -a dus a colo ca spioană . Noi nu am ştiut nimic 

în direcţia aceasta cl ea ne-a povestit toată istoria asta. De 
fapt putea nici să nu spună . 

. / . 
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Tov . Gh . Stoica : 
Acest eveni ment cum a fost a preciat de dumneata , d e 

ceilalţi? 

Tov . N8 grSa Vasile: 
Nu ştiu pentru că nu a- a pus p~oblema . S-a spus să nu- i 

dăm drumul că era în curs de cercetare , cu ea nu se terminase. 

Tov . V. Patiline y : 
Cînd a fost e liberată? 

Tov . Ne gţea Vasile: 
Noi am arestat- o î nainte de moartea lui Stalin , prin 

februa rie şi ne-am gîndit că probabil va interveni Stalin - la 
asta mă gîndeam eu -, sau poate că va interveni Thores pentru 
că a avut legături cu ea . După aceea i-am dat drumul . Impresia 
mea a fost că cineva a intervenit , însă nu ştiu cine anume . Este 
mai mult o bănuială . 

Tov.Gh . Stoica: 
După arestarea ei aţi avut consilieri sovi etici ? 

Tov . Negrea Vasile : 
Da . Erau pe lîngă Direcţia anchete . 

Tov . Gh . St oica : 
Spunei că reţ inerea ei a durat t r ei săptămîni; există şi 

arest la domic i l i u sau cum i se spune domi c i liu Obli gator iu - după 

eliberarea e i ce s - a întîmplat? 

Tov . Negr ea Vasile: 
După ce i-am dat dr umul nu am mai avut nimi c cu ea. Bă­

nu i esc că după aceea a fost lucrată informativ . Nu mai i ntra în 
atribuţiile mele . Poate tovarăşul Patilineţ şt ie ci ne s- a ocupat 
de această problemă . Din casa unde a stat a fost mutată pe una 
din străzile Roma sau Londa . 

Tov . Gh . Stoi ca : 
Avem informaţ ii că du pă ce a plecat de la secur itate , ea 

a fost băgată într- o casă şi i s-a dat domicil i u obli gatoriu. 
Deci era tot arestată . Abia după o lună sau două a putut să vină 
în contact cu familia . Dumneata nu ai cunoştinţe în legăt ură cu 

aşa ceva? 

Tov . Negr e. Vasile. 
Probabil că i s-a spus să nu plece de acasă o lună sau 

două . 

./. 
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Tov . Gb . Stoica : 

Teohari şi Luca au mai rămas? 

Tov . Negrea Vasile : 

Da . 

Tov . Gh . Stoica: 

Despre Teohari, Luca, aveai ceva informaţii c ă ei ar 

fi avut legătură cu duşmanii? 

Tov . Negrea Vasile: 

Acţiunea era coordonată . Toate materialele se stringeau 

la consilierii sovietici şi la tovarăşul Drăghicl. Dînsul cunoaş­

te . 

Tov.Gh. Stolca: 

Luca a fost pus la tortură? 

Tov . Negrea Vasile : 

Cunosc că nici unul dintre e i nu a fost pus la tortur ă . 

Tov. Gh . Stoica: 

Nu au fost luaţi la cercetări noaptea? 

Tov . Nagrea Vasile : 

Nu cunosc acest lucru . Cred c ă nu au fost. Anchetatorii 

au avut o comportare bună . De fapt s-a şi dat indicaţii să existe 

o comportare bună faţă de el . 

Tov . Gh . Stoica : 

Ce indicaţii ţi s - au dat cînd a i primit-o pe Ana? 

Tov . Negrea Vasi le : 

Mi s-a spus s- o anchetez pe Ana in legătură cu fr ic ţiu­

oile . Nu mi a-a spus să folosesc sau nu bătaia . A fost o compor­

tare bună. Noi ne cunoşteam de mult , de cînd am fost s ecretar de 

jUdeţeană la Banat ş i ea venea la şedinţe; asta înainte de 23 

August 1944. La fel , cînd eu am avut legături cu tineretul, cu­

nosc că ea venea mereu - asta prin 1935 . Cînd am anchetat-o era 

bolnavă 

Tov . GhoStoica: 

Ce întrebări i-ai mai pus î n timpul anchetei? 

Tov . Negrea Vasile: 

S-a discutat de f r atele său cum a plecat din ţară • 

. /. 
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Tov . Gh . Sta1ea s 
Pentru ce a fost condamnat f rat e le său? 

Tav . Negrea Va sile: 
A fost a r a s tat cu un grup sloni st . 

Tov . N . Guină : 

Ana a interveni t şi l - a adus în ţară mai mult ?e co081-
derentul ca să nu sa spună că ea are rude în străinătate . 

Tov . Gh . Stoica: 
S-a pus ches tiunea şi în Biroul Politic ca Ana să-l aducă 

pe fratele său î napoi în ţară pentru că pr esa de ac olo făcea mult 
~şi l-a adus. Ea avea o soră pe nume Bela care era i n mişcare 
ş i pe fratele acesta care era tamudi st- s i onist care pînă la urmă 
a plecat c l andestin din ţară . 

Tov . Negrea Vasile: 
Ea a ştiut de plecarea lui. Ba ma i mult , ea a vrut să 

scape de el, dar a făcut o gre şeală şi l-a adus înapoi cînd şi-a 
dat seama ce se di scută . 

Tov. Gh . Stoica: 
Da dar după aceea a plecat. 
Dumneata ca om care o cunoşteai din i legalitate, ce ai 

simţit cînd ai început s - o anchetezi? 

Tov.Negrea Vasilel 
••. Sigur ..• eu am fost secretar de partid şi ea venea 

la şedinţe .•• 

Tov . V . Patilineţ : 

Tov . Gh . Stoica s-a referit la faptul că erau chestiuni de 

partid şi se judecau la securi tate. 

Tov . Negrea Vasile : 
Normal era să f ie cercetată la partid şi du pă cîte ştiu 

eu. mi se pare că . cu alţii s- a făcut la partid şi după aceea 

au fost adu şi la securitate. 

Tov.Gh . Stoica : 
Ai cunoscut vreun colectiv care a cercetat pe linie de 

par tid? 

Tov . Negrea Vasile : 
Eu nu cred că să f i fost cercetată pe linie de partid • 

. / . 
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Tov . r. F .Puturi: 
Pe linie de s tat, da, dar pe linie de partid , nu. 

Tov . Negres Va s ile: 
Este adevărat , pe linie de partid nu cunosc . 

Tov . Medrea : 
Dacă mi s e pe rmite aş vrea să arăt că au fost ridicate 

niş te lucruri persona l e de la ea , fotogr afii de fami l ie, scrisori, 

etc. 

Tov . V.Patilineţ: 

Am put ea să le găsim ? 

Tov . Negrea Vasile: 
Da într-adevăr erau nişte scrisori din corespondenţa care 

a avut-o ea cu Thore s . I s-a da t î napoi tot ce 1 s-a luat. 

Tov . N . Guină: 

1 a-a dat îmbr ăcămintea dar nu mobila, biblioteca pent~u 

că acestea erau de la partid. 
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